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ارزش افزوده 240 هزار میلیارد تومانی 
سرمایه گذاری های  »وآیند«

یادداشــت شــماره 2-33 صورت های مالی سال 
مالی منتهی به 29 اســفندماه 1401 افشــا شده 
بانک آینده در ســامانه کدال، با افشایی بی سابقه 
در ســابقه گزارشگری بانک آینده، حاکی از فزونی 
حدود دویست و چهل هزار میلیارد تومانی خالص 
ارزش روز ســرمایه گذاری های این بانک نســبت 
بــه ارزش دفتری گــزارش شــده در صورت های 
مالی است؛ که نشــانه و علائم حائز اهمیتی برای 

سهامداران بالقوه و بالفعل بانک آینده است.
در بهترین جمله، می توان بیان نمود، فزونی ارزش 
گفته شــده، بدون توجه به مبنای تعهدی، ارزش 
واقعی فزونی ثروت ذی نفعان بانک آینده می باشد؛ 
و نویدبخش آینده ای درخشــان بــرای این بانک 
خصوصی بزرگ کشــور و ذی نفعان آن اســت؛ که 
زیان انباشــته گزارش شده آن را تحت الشعاع قرار 
داده و حسّاسّیت های مربوط به آن را مرتفع نموده 
است.باید یادآور شد، افشای زیان در عملکرد مالی 
صورت های مالی بانک آینــده، با وجود پروژه های 
عمرانی ارزنده این بانک خصوصی کشور، شبهاتی 
را در اذهــان آحاد اســتفاده کنندگان از اطلاعات 
مذکور، از جمله، سپرده گذاران و سهامداران بانک، 
بوجود آورده است؛ که حواشی آن در بازار سرمایه 
قابل توجه اســت. روشن است، عملیات مالی بانک 
و گــزارش نتایج آن، در چارچوب اســتانداردهای 
حسابداری و قوانین بانک مرکزی اجرایی می گردد.
در این راستا، اســتانداردهای حسابداری با تسریع  
شناخت هزینه ها)شناخت بلادرنگ هزینه(، موجب 
شناخت تمامی هزینه ها در زمان تحمل می گردند.

 رونمایی از سامانه مدیریت
 ریسک عملیاتی بانک ایران زمین

بانک ایــران زمین با هدف شناســایی گلوگاه های 
بروز ریسک عملیاتی، از ســامانه مدیریت ریسک 

عملیاتی این بانک رونمایی کرد.
بانک ایران زمین به عنوان یکی از بانک های پیشرو 
در عرصه مدیریت ریسک عملیاتی در کشور، با راه 
اندازی این سامانه توانســت شناسایی عوامل بروز 
ریســک و ایجاد پایگاه زیان داده را تســهیل کند. 
سامانه مدیریت ریسک عملیاتی بانک ایران زمین 
ضمن ایجاد تعامل و ارتباط بین واحدهای مختلف 
این بانک، امکان ســنجش ریسک عملیاتی مترتب 
بر تمام فعالیت هــای عملیاتی بانک را فراهم کرده 
اســت. این ســامانه علاوه بر جمع آوری اطلاعات 
مرتبط با زیان در هر شعبه، امکان ثبت رویدادهای 
زیــان را برای کاربر فراهم کــرده و عاملی کلیدی 

برای تصمیم گیری های اثربخش خواهد بود.

بازدید عضو هیأت مدیره بانك صنعت 
و معدن از طرح های تامین مالی شده 

حســین عسکری عضو هیات مدیره بانک صنعت و 
معدن به همراه عبدالرضا ولی الهی معاون ارزیابی 
طرح هــا و اعتبــارات )عضو هیــات عامل( بانک 
صنعت و معدن در سفر به استان آذربایجان غربی 
از چندین واحد صنعتی که توسط این بانک تامین 

مالی شده اند، بازدید نمودند.
مدیران ارشد این بانک از واحدهای تولیدی شرکت 
کارخانجات نســاجي خوي و شرکت فرش پدیده 
آذربایجــان چایپاره بازدید نمودند و در جلســه با 
مدیران این شرکت ها، راهکارهای تعامل مناسب و 
ارایه خدمات بانکی مطلوب را مورد بحث و بررسی 
قرار دادند.شــرکت کارخانجات نساجي خوي یکی 
از واحدهای ریســنگی و بافندگی پارچه کشــور با 
ظرفیــت تولید ســالانه 47 میلیــون و 520 هزار 
مترمربــع پارچــه کتان و جین )واحــد بافندگی( 
و 13 هــزار و 800 تن نخ )واحد ریســندگی( در 
حال فعالیت اســت. تعداد کارکنان شرکت 1628 
نفر بوده و این شــرکت به منظور تامین ســرمایه 
در گردش بخشــهای تولیدی خود از بانک صنعت 
و معدن درخواســت تسهیلات نموده که در ارکان 
اعتباری بانک در حال بررســی می باشد.شــرکت 
فــرش پدیده آذربایجــان نیز واحــد تولید فرش 
ماشــینی در شــهر چایپاره با ظرفیــت تولید 97 
هزار مترمربع فرش ماشــینی در سال می باشد که 
تسهیلات ســرمایه ثابت به مبلغ 60 میلیارد ریال 
از بانــک صنعت ومعدن دریافــت نموده و درصدد 
توســعه فعالیت تولیدی خود و خرید ماشین آلات 
جدید می باشد که به این منظور از بانک صنعت و 
معدن درخواست تسهیلات جهت تامین مالی طرح 

توسعه واحد تولیدی خود را دارد.

تقویت و گسترش نظام تأمین و 
شمولیت مالی خرد در بانک ملی ایران

هم اندیشــی شــبکه بانکداری قرض الحســنه در 
راستای گسترش و تقویت شمولیت مالی و توسعه 
همکاری های مشترک در تأمین مالی ارزان قیمت 

خرد در بانک کارگشایی برگزار شد.
در ایــن هم اندیشــی که با حضور محمد حســین 
حسین زاده مدیر عامل بانک قرض الحسنه رسالت، 
سید سعید شمســی نژاد مدیرعامل بانک مهر ایران 
و دکتــر صمد عزیزنژاد عضو هیات مدیره بانک ملی 
ایران و رئیس هیات امنای بانک کارگشــایی برگزار 
شد، بر تسهیل و تســریع خدمات در زمینه تأمین 
مالی خرد ارزان قیمت برای عموم اشــخاص جامعه 
تاکید شد. در این نشست تخصصی که صاحبنظران 
حوزه تأمین مالی خرد نیز حضور داشتند، موضوع هم 
افزایی دانش و مهارت در زمینه تأمین مالی خرد بین 
بانک ملی ایران و بانک های قرض الحسنه رسالت و 

مهر ایران مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.

گزارشاخبـــار

عضو کمیســیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی به بیان 
توضیحاتی درباره عدم اعطای وام و تســهیلات مســکن از 
سوی بانک ها پرداخت و دلیل این موضوع را خودمختاری و 

استقلال بانک ها از هر نوع نظارتی معرفی کرد.
خلیل بهروزی فر عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
اسلامی در گفت وگو مهر، درباره استنکاف بانک ها از قانون 
جهش تولید مسکن و عدم اعطای تسهیلات مسکن گفت: 
بانک هــا به قانون جهش تولید مســکن و اعطا تســهیلات 
ساخت و خرید مسکن تمکین نمی کنند و بر خلاف آنچه در 
قانون برای آنها در نظر گرفته شده که 20 درصد تسهیلات 
خود را صرف اعطای تســهیلات مســکن کنند، بهانه عدم 
اعتبــار و ناترازی را می آورند و اقدامی در راســتای عمل به 
این قانــون انجام نمی دهند.وی در ادامه خاطرنشــان کرد: 
متأســفانه بانک ها ساخته شدند که انقباضی برخورد کنند. 
بــا این روندی که بانک ها در پیش گرفته اند می توان آنها را 
به یک دولت سایه تشبیه کنیم که فراتر از دولت هستند و 

مستقل و دارای قدرت و اختیار هستند.
بهروزی فــر در ادامه افزود: زمانی که مســئله ای به قانون 
تبدیل و برای اجرا ابلاغ می شود، دیگر هیچ توجیهی پذیرفته 
نیست. همه دستگاه ها به ویژه بانک ها وظیفه دارند و مکلف 
اند که بر اساس قانون آنچه را که در ارتباط با بحث مسکن 
ملی و تولید و جهش مسکن با سایر ارگان ها هم افزایی کنند 
و این تکلیف بر دوش آنها قرار دارد.عضو کمیسیون اجتماعی 
مجلس در ادامه خاطرنشــان کرد: مجلس به عنوان ارگان 
ناظر بر اجرای قانون پیگیر حل و فصل این مشــکل است. 
دســتگاه های نظارتی هم بایستی به این موضوع ورود کنند 
و این اقدام بانک ها و عدم اعطای تســهیلات مسکن خلاف 
قانون است و قانون باید اجرا شود با ارگان های مستنکف از 

اجرای قانون باید برخورد شود و مجازات شوند.
وی در ادامه خاطرنشــان کرد: به اینکــه بانک ها اعتبارات 

خودشــان را صرف اعطای وام به کارمندان و کارکنان خود 
می کنند، اعتــراض داریم. این اقدام بــی عدالتی محض و 
تبعیض آمیز اســت. پذیرفته نیست که کارمندان بانک ها از 
تمام تسهیلات و امکانات برخوردار شوند آن هم تسهیلاتی 
که ارزان است، در مقابل کارمندان و کارکنان سایر ارگان ها 

و مردم عادی از این اعتبارات و تسهیلات بی بهره بمانند.
عضو کمیســیون اجتماعی مجلس ادامــه داد: اگر این رویه 
بانک ها ادامه پیدا کنند ظلم در حق کســانی اســت که به 
بانک ها دسترســی ندارند. عمده کسانی که به بانک ها برای 
دریافت وام مراجعه می کنند افرادی هســتند که جز اقشار 
محروم جامعه هســتند. ولی بانک ها پاسخ مناسبی به آنها 
نمی دهند در این شــرایط باید این رویه تغییر کند و دولت 
موظف است این رویه را تغییر و تذکر لازم را به بانک ها بدهد. 
در این میان در حالــی برخی بانک ها پایین بودن نقدینگی 
را عامــل رفتــار خود عنوان می کنند کــه بانک مرکزی، با 
تاکید بر بهبود قابل توجه نســبت تسهیلات به سپرده های 
بانک ها و مؤسســات اعتباری غیربانکی درغالب استان های 

کشــور از واگذاری حق رای مــازاد بر 10 درصد مالک واحد 
شناسایی شــده در تعدادی از موسسات اعتباری خصوصی 
به وزارت اقتصاد و همچنین تفویض بیش از 50 درصد حق 
رأی چهار مؤسسه اعتباری به وزارت امور اقتصادی و دارایی 
به اســتناد تبصره )2( ماده )1( »قانون اصلاح قانون اجرای 
سیاســت های کلی اصل چهل وچهار )44( قانون اساسی« 
خبــر داد.معاون نظارت بانک مرکزیبا اشــاره به بهبود قابل 
توجه نسبت تسهیلات به ســپرده ها در بانک های دولتی و 
خصوصی پس از ابلاغ بخشــنامه بانک مرکزی و اجرای آن 
گفت: نسبت تسهیلات به ســپرده های بانک ها و مؤسسات 
اعتباری غیربانکی در کل کشــور از 77 درصد در زمان ابلاغ 
بخشنامه ســال 99 بانک مرکزی به حدود 83.5 درصد در 
پایان اردیبهشت ماه سال 1402 افزایش یافته است. نسبت 
مزبور در بانک ها و مؤسســات اعتباری غیربانکی خصوصی 
نیز )با احتســاب اطلاعات مربوط به دفاتر مرکزی شرکت ها 
و واحد های تولیدی سایر استان های مستقر در تهران( از 61 
درصد در زمان ابلاغ بخشنامه فوق الذکر به حدود 67.4 درصد 

در پایان اردیبهشت ماه سال 1402 افزایش یافته است.
معاون نظارت بانک مرکــزی در ادامه تصریح کرد: در آمار 
منتشرشــده روز های قبل درباره تســهیلات بانکها، مبالغ 
پرداختی توســط بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی در 
قالب عقد مشــارکت حقوقی، لحاظ نگردیده است در حالی 
که منابع پرداخت شده از این محل نیز به عنوان تامین مالی 
شــبکه بانکی باید لحاظ گردد که براساس آمار مربوط، این 
عدد بیش از 400 هزار میلیارد تومان می باشــد و چنانچه 
مبالغ پرداختی توســط شبکه بانکی کشــور در قالب عقد 
مشــارکت حقوقی به آمار ارایه شــده در خصوص نســبت 
تسهیلات به سپرده اضافه گردد، میزان نسبت مورد اشاره به 

مراتب افزایش خواهد یافت.
سروش با اشاره به ارسال پاسخ مستدل دکتر فرزین رئیس 
کل بانــک مرکزی به وزیر اقتصاد در روز گذشــته و تاکید 
ایشــان در این نامه بر ضرورت پاسخگویی وزارت اقتصاد با 
توجه به سهامداری این وزارت خانه در بانک های خصوصی 
گفت: انتظار داریم با توجه به مکاتبات متعدد بانک مرکزی 
با آن وزارتخانه درخصوص اصلاح ســاختار مالی بانک های 
خصوصــی، برنامه اصلاحی آن وزارتخانه برای بانک مرکزی 
تهیه و ارسال گردد.وی در ادامه با اشاره به بخشنامه شماره 
21669         /99 مــورخ 3         /2         /1399 بانک مرکزی گفت: بر این 
اســاس بانک ها و مؤسســات اعتباری غیربانکی که نسبت 
مجموع تســهیلات اعطایی آن ها در هر اســتان به مجموع 
ســپرده های آن هــا در همان اســتان کمتــر از 50 درصد 
می باشد، موظف گردیده اند تا با نظرداشت لزوم تأمین مالی 
طرح های ملی و نیز انجام تکالیف بودجه های ســنواتی، در 
یک بازه زمانی معین حداکثر تا پایان ســال 1400، نسبت 
مذکــور را به حداقل 50 درصد ارتقاء بخشــند؛ به گونه ای 
که حداقل 50 درصد منابع سپرده ای قابل تخصیص در هر 

استان به همان استان اختصاص یابد.

خودمختاری بانک ها و خودداری از پرداخت تسهیلات مسکن

عضو کمیســیون اقتصادی گفت: اولین قدم وزیر جدید صمت که می تواند هم مشوق 
امید در جامعه و هم گره ای را از ســفره مردم باز کنــد؛ پرداختن به حل چالش های 

خودرو است.
 شهباز حسن پور، نماینده مردم سیرجان در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه 
وزارت خانه صنعت، معدن و تجارت به عنوان یکی از اصلی ترین وزارتخانه های اقتصادی 
و همچنین بزرگترین حوزه کاری همواره با چالشهای بزرگ و متعددی روبرو بوده است، 
تصریح کرد: این وزارتخانه از دو حوزه بزرگ فعالیتی صنعت و تجارت تشــکیل شــده 
است که گاهی نیز با تفکیک، سعی بر آن بوده است که بهره وری آن حوزه را بالا ببریم، 
بحثی که اکنون نیز باز مطرح شــده اســت. او با اشاره به اینکه آنچه که این وزارتخانه 
بیش از همه نیاز دارد مدیری عالم، مدبر و با برنامه در رأس امور است که بتواند جهادی 
و تصمیم گیرنده با این چالشها مقابله کند، بیان داشت: علی آبادی در زمان حضور در 
مپنا نشــان داده که می تواند برای حل چالش های بزرگ وزارت صمت گزینه مناسبی 
باشند اما باید در نظر گرفت چالش های وزارت صمت از جنس چالش های مگاپروژه های 
مپنا نیست. وزارتخانه به مرور زمان در طی این سالیان بسیار فربه و ناکارآمد شده است.
به باور حســن پور؛ به صورت کلی او باید بتواند از این ورطه عبور کند و وزارتخانه را 
به مرحله چابکی و خلاقیت برســاند. اگر بخواهیم در برنامه و چشــم انداز بلند مدت 
بحث کنیم بزرگترین چالش پیشرو وزارتخانه رسیدن به لبه فناوری های نوین و صنایع 
اصطلاحاً هایتک است. عضو کمیســیون اقتصادی در مجلس معتقد است؛ سالهاست 
که مقام معظم رهبری بر مســئله دانش بنیان شدن و اســتفاده از ظرفیتهای علمی 

و دانشــگاهی در بحث صنعت برای تولید محصــولات فناورانه و صنایع به روز تأکید 
میکنند اما ما هنوز فاصله زیادی با نقطه مدنظر ایشان داریم.

بحث صادرات محور دومی بود که نماینده مردم ســیرجان در مجلس به آن اشــاره و 
اظهار داشت: موضوع صادرات به عنوان عامل مهمی در خلق ثروت برای کشور به شمار 
می آید. این چالش حل خواهد شد چناچنه بتواند بازارهای هدف مختلفی را شناسایی 

کند و متناسب با نیازهای آنها اقدام به تأمین کالا و صادرات کند.
حســن پور در ادامه تاکید کرد: در این زمینه اقداماتی مانند پیوستن ایران به پیمان 
شــانگهای و اتحادیه اقتصادی اوراسیا می تواند به عنوان عامل مهم کمک کننده موثر 
باشــد. اما چالش مهم این روزهای وزارت صمت که تقریبا همه مردم ما با آن سروکار 
دارند و مانند اســتخوان لای زخم شــده اســت بحث خودرو اســت. او با بیان اینکه 
کیفیت تولید خودروســازی های ما متأسفانه در رقابت با شرکت های بزرگ این حوزه 
قابل رقابت نیســت چه از بابت کیفیت ســخت افزاری چه از بابت کیفیت قطعات و 
تکنولوژیها، بیان داشــت: همچنین قیمت نجومی و بســیار بالای همین تولیدات نیز 

باعث شده تهیه آنها برای مردم و به خصوص جوانان تقریباً غیر ممکن شود.

نماینده مردم ســیرجان معتقد اســت؛ اولین قدمی که می تواند هم مشــوق امید در 
جامعه شــود و هم گره ای را از سفره مردم باز کند پرداختن به حل چالشهای خودرو 
اســت. موضوع مهم دیگر ایجاد رونق در تولید اســت و بالابردن خلق ثروت و افزایش 
حجم اقتصاد اســت. حسن پور در ادامه گفت: او گره ها و چالش های متعددی در این 
مســیر و افزایشن حجم GDP کشــور دارند. حل کردن مشــکلات موجود در بحث 
معــادن و فعال کــردن معادن کوچک مقیاس که حتی می توانــد به عنوان جایگزین 
در بحث بودجه ای نفت ما باشــد، تأمین ماشین آلات معدنی، اکتشاف و بهره برداری 
 از معادن مغفول مانده، و تکمیل زنجیره تولید یکی از مشــکلات موجود بر ســر راه 

رونق تولید است.
عضو کمیســیون اقتصادی در مجلس با تاکید بر اینکه در صنایع معدنی، چالش های 
جدید و اساســی نیز وجود دارد، بیان داشــت: موضوع تأمین خوراک، گاز، آب، برق و 
خطوط کریدوری و ریلی از عمده مشکلات فعلی این صنایع به شمار می آید که نیازمند 

برنامه ریزی دقیق و تصمیم گیری مدبرانه از سوی علی آبادی دارد.
حســن پور در پایان خاطرنشان کرد: همچنین تســهیل در صدور مجوزات و احیای 
واحدهای تولیدی غیرفعال شده از دیگر نکات کلیدی برای ایجاد رونق در تولید است. 
همچنین تنظیــم گری در رابطه بین بانک ها و صنایع کوچــک و بزرگ تولیدی نیز 
بسیار می تواند موثر باشــد و ما در سالیان گذشته شاهد بودیم که تسهیلات بانکی و 
بازپرداخت این تسهیلات در نهایت منجر به تعطیلی و تملک بسیاری از این واحدهای 

به خصوص کوچک تولیدی بوده است.

 چالش های پیش روی وزیر جدید صمت
از نگاه نماینده مردم سیرجان در مجلس

عملیات اجرایی احداث شــهرک صنعتی ملارد با حضور 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت، اســتاندار تهران و 
نماینده مردم شهرســتان های شهریار، قدس و ملارد در 

مجلس شورای اسلامی رسما آغاز شد.
 بــه گزارش روابــط عمومی ســازمان صنایع کوچک و 
شــهرک های صنعتی ایران، علی رســولیان دیروز در 
آیینی با حضــور "علیرضا فخاری" اســتاندار تهران، " 
ســعید صادقی" مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی 
تهران،"حســین حــق وردی" نماینده مردم شــریف 
شهرســتان های شــهریار، قــدس و مــلارد در مجلس 
شورای اســلامی، "محمود ســیجانی" مدیرکل صمت 
استان تهران، کریمی فرماندار ملارد و جمعی از فعالان 
اقتصادی و اعضای شورای اداری استان تهران، عملیات 
اجرایــی و عمرانی احداث شــهرک صنعتی ملارد را به 
صورت رسمی آغاز کرد.رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل 
ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران 
طی ســخنانی در آیین آغاز عملیات اجرایی این شهرک 
صنعتی، اظهار کرد: الگوی تکمیل زنجیره ارزش با نگاه 
به صنایع هایتک، دانش بنیان و فناور و با رعایت مسائل 
زیســت محیطی در شهرک ها و نواحی صنعتی کشور و 

استان تهران در حال پیاده سازی می باشد.
 "علی رســولیان" افزود: با عزم جدی مسئولان استانی 
و تعامل حداکثری استاندار و نمایندگان مجلس شورای 
اســلامی در حوزه تامین زیرساخت ها و انتقال پساب در 
شهرک ها و نواحی صنعتی تهران اقدامات خوبی تاکنون 
انجام شده اســت.وی، اضافه کرد:  مجموعه اقدامات در 
شــهرک صنعتی شهید ســلیمانی به عنوان یک نمونه 
نتیجه همین تعامل و هم افزایی اســتاندار و نمایندگان 

مجلس شورای اسلامی می باشد.

معاون وزیــر صنعت معدن و تجارت با بیــان اینکه باید 
رویکردهای متفاوتی در حوزه توســعه صنعتی در استان 
تهران به کار گرفته شــود، تصریح کــرد: باید مدل های 
جدیدی به خصوص در شهرک های صنعتی برای تکمیل 
زنجیره ارزش با رعایت مســائل زیســت محیطی داشته 
باشیم. وی با بیان اینکه زنجیرها ارزش افزوده بالایی دارند، 
ادامه داد: احداث و توسعه شهرک های صنعتی تخصصی 
مانند شهرک صنعتی پوشاک با علم و تکنولوژی روز دنیا 
بــه عنوان یک راهکار و اولویت در دســتور کار قرار دارد.
رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک 
و شــهرک های صنعتی ایران همچنین بیان کرد: در کنار 
فرودگاه امــام خمینی )ره( شــهرک صادراتی هایتک را 
بــا هماهنگی و همکاری اســتاندار، نمایندگان مجلس و 
وزارت راه و شهرســازی ایجاد می نماییم تا زمینه ارتقای 
شــاخص های صادراتی واحدهای تولیدی را فراهم آورد.

استاندار تهران نیز طی سخنانی در این آیین، اظهار کرد: 
ایــن کلنگ زنی در دهه صنعــت و معدن و میان دو عید 
قربان و غدیر کار میمون و مبارکی است. "علیرضا فخاری" 
افزود: تثبیت اقتصادی حاصــل از فعالیت های تولیدی با 
تامین زیرساخت های لازم برای فعالیت سرمایه گذاران یک 
اولویت اســت و زیرساخت های توسعه اقتصادی از همین 
شهرک ها و نواحی صنعتی شــکل می گیرد.فاز عملیاتی 
این شــهرک 400 هکتار می باشــد و حدودا 240 هکتار 
زمین صنعتی تعریف شــده اســت و با چشم انداز میزان 
اشــتغالزایی 24000 نفر در افق نهایی طرح با اســتقرار 
صنایع غذایی)کم آب بر(، صنایع فلزی، صنایع کانی غیر 
فلزی، صنایع ســلولزی، صنایع برق و الکترونیک،  صنایع 
شــیمیایی، صنایع نساجی،صنایع دارویی، صنایع تبدیلی 

کشاورزی، واحدهای انتقالی صنوف دیده شده است.

آغاز عملیات اجرایی احداث شهرک صنعتی ملارد

وزیــر نفت گفت: بــا اجرای طرح اســتحصال اتان از 9 
پالایشــگاه پارس جنوبی، ســالانه 1.1 میلیون تن اتان 
استحصال می شــود که بین 250 تا 300 میلیون دلار 

برای کشور عایدی دارد.
جــواد اوجــی وزیر نفــت، امــروز در مراســم امضای 
موافقت نامه طرح افزایش اســتحصال اتان 9 پالایشگاه 
مجتمع گاز پارس جنوبی بین شــرکت ملی گاز و ستاد 
اجرایــی فرمان امام )ره( عنوان کــرد: هم اکنون روزانه 
700 میلیــون متر مکعب گاز غنی از میدان مشــترک 
پارس جنوبی از 29 فاز دریایی و 13 پالایشگاه خشکی 
برداشــت می کنیم که با راه انــدازی فاز 11 در آینده ای 

نزدیک این میزان بیشتر نیز خواهد شد.
وی افزود: اشاره کردم که این گاز غنی است یعنی شامل 
هیدروکربن های مختلف و با ارزش از جمله اتان اســت، 
در حــال حاضر 66 درصد از اتان موجــود در گاز غنی 
تولیدی از پارس جنوبی به اصطلاح اتان گیری می شود.
اوجی گفت: اتان می تواند خوراک صنایع پایین دســتی 
شــود و به توســعه زنجیره ارزش کمک و آن را تکمیل 
کند ولی هم اکنون بخشــی از اتان تولیدی در خط لوله 

مصرف می شود و می سوزد.
وزیر نفت گفت: اولین پروژه استحصال اتان در پالایشگاه 
پارســیان نیز توســط ســتاد اجرایی فرمان امام )ره( 
خط شکنی شــد و ما امیدواریم این پروژه نیز به خوبی 
اجرایی و تکمیل شــود.وی گفت: بــا اجرای این طرح، 
1.1 میلیون تن اتان اســتحصال می شود که بین 250 
تا 300 میلیون دلار برای کشــور عایدی دارد، مطالعات 
این طرح آغاز شــده و انشــاالله دو تا سه ماه آینده وارد 

فاز اجرایی می شود.
از ســوی دیگر مدیرعامل شــرکت گاز با اشاره به طرح 
افزایش اســتحصال اتان 9 پالایشگاه مجتمع گاز پارس 
جنوبــی گفت: طبق برآوردها تا ســال 1406 تراز اتان 
کشــور مثبت اســت، ولی بعد از آن بــا کمبود مواجه 

خواهیم شد. 
مجید چگنی مدیرعامل شــرکت ملــی گاز ایران، امروز 
در مراســم امضای موافقت نامه طرح افزایش استحصال 
اتان 9 پالایشگاه مجتمع گاز پارس جنوبی بین شرکت 
ملــی گاز و ســتاد اجرایــی فرمان امــام خمینی )ره( 
عنــوان کرد: طبق ابلاغیه معــاون اول رئیس جمهور در 
20 دی ماه ســال 1401، پروژه هــای اولویت دار اقتصاد 
مقاومتی به دســتگاه های دولتی ابلاغ شــد که یکی از 
ایــن طرح ها، طرح اســتحصال اتان از پالایشــگاه های 
میــدان گازی پارس جنوبی اســت.چگنی گفت: اکنون 
ظرفیت تولید اتان در کشــور 7.2 میلیون تن اســت و 
جمع تقاضای پتروشیمی ها حدود 5 میلیون تن است و 
الان پتروشیمی های جم، مروارید، کاویان و آریاساسول 

از این استان استفاده می کنند.
مدیرعامل شرکت ملی گاز افزود: طبق برآوردها تا سال 
1406 تراز اتان کشــور مثبت اســت ولــی بعد از آن با 
کمبود مواجه خواهیم شد، زیرا پتروشیمی های جدیدی 
وارد مدار تولید می شوند. وی تاکید کرد: در کنار افزایش 
استحصال گاز اتان، توسعه زنجیره ارزش گوگرد، توسعه 
زنجیره ارزش کربن، طرح استحصال هلیوم، طرح تولید 
هیدروژن و بازآوری گاز فلر نیز در دســتور کار شرکت 

ملی گاز ایران است.

 عایدی ۳00 میلیون دلاری 
با استحصال اتان از ۹ پالایشگاه پارس جنوبی

 واردات خودروهای برقی 
برای حمل و نقل تهران

وزیر صنعت، معدن و تجارت از آغاز نهضت برقی سازی حمل و نقل شهر تهران 
خبــر داد و گفت: خودروســازان با تعرفه های ویژه می توانند از امروز به ســمت 

واردات خودرو های برقی سوق پیدا کنند.
بــه گــزارش وزارت صمت؛ عباس علی آبادی وزیر صنعــت، معدن و تجارت در 
دومین جلســه برقی کردن حمل ونقل شهر تهران، با بیان اینکه حمل ونقل برقی 
کشــور را یکی از اولویت های اصلی وزارت صمــت در دوره جدید عنوان کرد و 
گفت: از همان روز های ابتدایی شــروع به فعالیت در وزارتخانه به همکاران اعلام 

کردیــم تا برنامه جامع و دقیقی را در خصوص طرح حمل ونقل برقی آماده کنند 
و شهر تهران را به عنوان شهر پایلوت )آزمایشی( برای این امر مشخص کردیم.

وی ادامــه داد: از امروز می توانیم با قدرت اعلام کنیم که نهضت برقی ســازی 
حمل نقل تهران آغاز شــده و بــه همین منظور با همکاری شــهرداری تهران، 
وزارتخانه های کشــور، نفت و نیرو برنامه داریم تا پایان سال شاهد حضور 200 

هزار موتور و 50 هزار خودروی برقی در شهر تهران باشیم.
وزیــر صمت بــا بیــان اینکه برقی ســازی خودرو بــرای شــرکت ها جذابیت 
ســرمایه گذاری دارد، افزود: براساس توافقاتی که در این جلسه انجام شده، قرار 
است 5 هزار ایســتگاه شارژ سریع و کند جهت شارژ خودرو های برقی در سطح 
تهران نصب و راه اندازی و در مرحله نخســت با همراهی شــهرداری تهران 50 
هزار تاکســی تهران برقی شــود.وی همچنین در ادامه ارائه کارت نیرو )دریافت 
برق( به جای کارت سوخت از ســوی وزارت نفت به رانندگان خودرو های برقی 

را یکی از پیشــنهاد های اصلی این طرح عنوان کرد و گفت: در جلســه ای آینده 
بین 4 وزارتخانه صمت، نفت، نیرو و کشــور با شــهرداری تهران برگزار خواهد 
شــد عملیات اجرایی طرح برقی ســازی شــهر تهران آغاز می شــود.علی آبادی 
ایجاد مشــوق های لازم و تعرفه های ویژه را از جذابیت لازم جهت ســوق دادن 
خودروسازان و مردم برای واردات خودرو های برقی دانست و افزود: خودروسازان 
با تعرفه های ویژه می توانند از امروز به سمت واردات خودرو های برقی سوق پیدا 
 کننــد که در ادامه با حمایت وزارت صمت باید به ســمت تولید خودرو ها برقی 

حرکت کنند.
وی ادامه داد: امروز مصمم هســتیم تا حمل ونقل شــهر تهران را برقی کنیم و 
برای این امر تا زمانی که زیرساخت های برقی سازی مهیا شود، همه تلاش خود 
را خواهیم کرد تا برای صرفه جوی و محیط زیســتی پاک گام برداریم و شــاهد 

واقعیت بخشی به رؤیای تهران پاک باشیم.


